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رویدادها

واکنش طراحان انقلابی به فاجعه 
آتش  زدن کودک فلسطینی

طراح��ان مس��لمان و انقلاب��ی، در پ��ی 
جنای��ت فجیع صهیونیس��ت ها در آتش زدن 
یک نوزاد ش��یرخوار فلس��طینی و به شهادت 
رساندن او طرح هایی گرافیکی طراحی کردند. 
به گزارش تس��نیم، در پی حادثه دلخراشی که 
در منزل مس��کونی روس��تای »دوما« نزدیک 
»نابل��س« در ش��مال کرانه باخت��ری رخ داد، 
»علی سعد دوابش��ه« نوزاد یک و نیم ساله این 
خانواده در پی آتش س��وزی صهیونیست های 
غاصب جان خود را از دست داد و بقیه اعضای 
خان��واده دچار س��وختگی درجه 3 ش��ده اند.  
صهیونیس��ت ها پس از به آتش کش��یدن این 
خانه، ش��عارهای تبعیض آمیز و توهین آمیزی 
علی��ه عرب ها نوش��تند. این اقدام وحش��یانه 
صهیونیست ها موجی از خشم و انزجار عمومی 
را در شبکه های اجتماعی در پی داشته است و 
بسیاری از کاربران اینترنتی با محکوم کردن این 
اقدام از س��کوت و همپیمانی سران کشورهای 
عرب��ی در قبال تج��اوزات متعدد و س��ازمان 
یافته رژیم صهیونیستی انتقاد کرده اند، برخی 
خبرنگاران نوشته اند اگر چنین اقدامی علیه یک 
اسرائیلی انجام ش��ده بود تل آویو اعلام جنگ 
می کرد. در پی جنایت فجیع صهیونیس��ت ها 
در آتش زدن یک نوزاد ش��یرخوار فلس��طینی 
و به ش��هادت رساندن او، بسیاری از هنرمندان 
و طراح��ان مس��لمان و انقلاب��ی، طرح ه��ای 
هنری زیبا در همدردی با مس��لمانان مظلوم 
فلس��طین و محکومیت این اقدام ضدانس��انی 

صهیونیست های کودک کش طراحی کردند.

اسماعیل کوثری، عضو کمیسیون  امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس:

نقش انگلیس در راه اندازی ساواک 
مستند شود

 اسماعیل کوثری، عضو کمیسیون  امنیت 
ملی و سیاس��ت خارجی با بیان اینکه »رمز و 
راز ملکه« برای مخاطبان خاص جذاب اس��ت، 
خواستار مستند سازی درباره نقش انگلیس در 
راه اندازی ساواک ش��د. کوثری در گفت وگو با 
ستاد خبری مس��تند »رمز و راز ملکه« گفت: 
پرداخت��ن به زندگی ملکه انگلس��تان و نحوه 
حکوم��ت وی در آن کش��ور و مس��تعمراتش 
مسأله ای اس��ت که می تواند برای افراد خاص 
جذاب باشد و برای آن وقت بگذارند. اما درباره 
انگلستان و اقداماتی که علیه کشورمان انجام 
داده، MI6 و اینتلیجنت سرویس مهم ترند. یا 
نقش CIA  در آمریکا یا موساد رژیم اشغالگر 
ق��دس در ضرر های��ی که ب��ه ای��ران زده اند یا 
نقش شان در ایجاد ساواک می تواند برای عموم 
مردم جذابیت داشته باشد. نماینده مردم تهران 
در مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: دانستن 
س��وابق این فعالیت ها برای عوام مردم بس��یار 
اثرگذار خواهد بود. بویژه درباره ماهیت ساواک 
ب��رای جوانانی که قبل از انقلاب نبوده اند کم و 
بیش با سخنان مس��ؤولان یا اطلاعاتی که به 
گوششان می رسد آمادگی ذهنی برای پیگیری 

موضوع ایجاد می شود.

برگزاری معارفه نیرومند، مدیرعامل 
انجمن سینمای انقلاب و دفاع مقدس

مراس��م تودیع و معارفه مدیرعامل انجمن 
س��ینمای انقلاب و دفاع مقدس با حضور مدیر 
عامل بنیاد فرهنگی روایت و جمعی از مدیران 
این بنیاد در محل س��الن جلس��ات کوثر این 
بنیاد برگزار ش��د. در این جلسه جواد جباری، 
مدیرعامل بنیاد فرهنگی روایت، ضمن تقدیر 
از یک دهه زحمات محمدرضا شرف الدین در 
س��مت مدیرعاملی انجمن سینمای انقلاب و 
دفاع مقدس گفت: ان شاءالله زحمات این مدیر 
پر تلاش فرهنگی مقبول درگاه خداوند باشد.  
وی همچنی��ن افزود: جناب آق��ای نیرومند از 
نیروهای متعهد، متدین و ولایی نظام هستند 
که امیدواریم در این مس��ؤولیت مهم فرهنگی 
و با کمک همه دوس��تان در انجمن سینمایی 
بتوانن��د از پ��س این وظیفه خطی��ر به خوبی 
برآیند. جباری همچنین درباره وظایف مدیریت 
جدید گفت: ان ش��اءالله بیش از پیش ش��اهد 
هم افزایی ها باش��یم و در ح��وزه تولید بتوانیم 
تحول��ی در این عرصه که م��ورد توقع و انتظار 
جمع کثیری از جامعه سینمایی کشور است، 
ایجاد کنیم. محمدحسین نیرومند، مدیرعامل 
جدید انجمن س��ینمای انقلاب و دفاع مقدس 
نیز ضمن تشکر گفت: فهرست بلند و انتظارات 
مدیر عامل بنیاد فرهنگی روایت، کار را بسیار 
سخت می کند. ژانر سینمای دفاع مقدس مورد 
نظر رهبر انقلاب اس��ت و باید به سینمای تراز 
انقلاب اسلامی برسیم تا مطلوب نظر رهبری 

تامین شود.

مرتضی اسماعیل دوست: در روزهایی که همه جا سخن 
از کاراکترهای س��ریال »پایتخت« بوده و تکیه کلام ها 
و اصطلاحات پرس��وناژها ورد زبان بس��یاری اس��ت، 
گفته های کارگردان این مجموعه می تواند مورد توجه 
دوس��تداران قرار گیرد و از این رو با همه خستگی ها 
و مشغله س��یروس مقدم در پاسخگویی به رسانه ها،  
این کارگردان کارکشته گفت وگویی مفصل و متفاوت 
را ب��ا »وطن ام��روز« صورت داد که عص��اره آن، نوید 

»پایتخت«ی دوباره می دهد.
***

  در زمانی فشرده اقدام به نگارش فیلمنامه و اجرای 
کار کردید. بر این منوال کیفیت ساخت »پایتخت 4« 

را نسبت به سه گانه گذشته چگونه می بینید؟ 
آنچه مهم اس��ت میزان توجه مس��ؤولان به تولید 
آثاری اس��ت که خوشایند مردم است. با این نگاه باید 
زودتر درباره ساخت مجموعه سنگینی مانند »پایتخت« 
تصمیم گرفته شود تا فرصت لازم برای گروه نویسنده 
و عوامل کار فراهم باش��د. البته با همه فشردگی های 
زمانی که برای ساخت »پایتخت 4« پیش آمد، کیفیت 
سریال حفظ شد و چیزی از وسواس و سختکوشی ما 
کم نش��د اما توان بسیاری از اعضای گروه گرفته شد، 

چون مردم از ما توقع کار خوب دارند. 
و درون مای�ه مجموع�ه  مهم تری�ن مضم�ون    

»پایتخت« از نگاه سازنده آن چه چیزی است؟
ما در هر س��ری از پایتخت به دنبال رس��یدن به 
مفهومی بودیم. در سری اول بحث مهاجرت و همکاری 
اقوام، در سری دوم حفظ وحدت ملی و در سری سوم 
براساس اسطوره و قهرمان پروری بود. اما در »پایتخت 
4« به جای بحران بیرونی که در قس��مت های قبلی 
برای خانواده پیش می آمد، براس��اس موقعیت شغلی 
جدید »هما«، مس��أله بحران داخلی و چگونگی غلبه 
یافتن اعضای خانواده بر این بحران نمایش داده شد تا 
ببینیم که این خانواده چگونه با همه مسائلی که پیش 

رو دارند، همچنان به همدیگر احترام می گذارند. 
  »پایتخت« براس�اس روابط س�الم میان اعضای 
خان�واده  و حفظ حرمت ها ش�کل گرفته اس�ت. بر 
این اساس جدا از وجه س�رگرم کننده این سریال، 

می توان آن را در دسته آثار دینی برشمرد؟
باید ببینیم تعریف ما از یک اثر دینی چیست؟ اگر 
بخواهیم ب��ه نمادهای دینی مانند نماز، روزه، زکات و 
مناسکی که همه به آن آشنا هستیم، توجه کنیم یک 
تعریف دارد اما اگر آموزه های دینی را براساس آنچه از 
کودکی در خانه و مدرسه بابت اجرای اخلاق در دین 
و تکریم بزرگ ترها آموختیم، در نظر بگیریم به نظرم 
مجموع��ه »پایتخت« از هر اثر دینی، دینی تر اس��ت. 
دلایل مختلفی از میان قسمت های مختلف این سریال 
می توان مثال زد که آن را در راستای تصویری کردن 
اوامر دینی قرار می دهد، مانند توجه به مس��أله حلال 

بودن و تمایزی که با فعل حرام دارد.
  ب�رگ برنده ای�ن مجموعه هم زب�ان طنازانه ای 
است که برای دوری از هر گونه شعارگرایی در قالب 

مضمون گرای اثر قرار می گیرد.
اصلا یکی از مسائل مهم ما همین بود که با زبانی 
شیرین و دلنشین برای مردم بخواهیم سخن بگوییم، 
چرا ک��ه اگر بیان دغدغه ها با اس��تفاده از زبان تلخ و 
گزنده ای اجرا می ش��د، حتی می توانست موجب دور 
ش��دن تماشاگر ش��ود، چرا که مخاطب دوست ندارد 
به طور مستقیم، مورد پند و نصیحت قرار گیرد، از این 
جهت آثار طنز با توجه به جذابیت لحن بیان، پذیرش 
بهتری از س��وی مخاطب خواهد داشت. از طرفی در 
همه قس��مت های مجموعه »پایتخت«، مفاهیم مهم 
دین��ی و اخلاقی مورد توجه قرار می گی��رد و با زبان 
ش��یرینی به مردم یادآوری می ش��ود. در این سریال، 
احترام ب��ه والدین، فهم حلال و حرام، تفکیک محرم 
و نامحرم، حق کسی را نخوردن، در زمین غصبی نماز 

نخواندن، نوع پوشش و مواردی دیگر را می بینیم. 
  حتی در انتخاب لوکیش�ن هم ب�ا مبنا قراردادن 
خانه های س�نتی ایران به شکل اندرونی و بیرونی، 

توجه به حریم خانواده لحاظ شد.
دقیقا! انتخاب لوکیش��ن براس��اس ای��ن بود که 
می دانس��تیم خانواده »نقی معمولی« همیشه دارای 
میهمان سرزده است و افرادی دائم به آن خانه در رفت 
و آمد هستند. ما به سختی دنبال لوکیشنی بودیم که 2 
بخش مستقل داشته باشد و وقتی مثلا برادران چینی 
همس��ر ارسطو به خانه می آیند، وارد حریم خصوصی 
خانواده نشوند. در زمان خواب هم رعایت این مسائل 
شد و اینها همه فکر شده بود تا با چاشنی باقلواگونه، 

آموزه های ارزشمند دینی را به مردم نشان دهیم.
  برای رس�یدن ب�ه پرداختی دینی از مش�اوران 

خاصی هم بهره بردید؟
به طور مشخص، مشاوره ای در گروه ساخت سریال 
نبود ام��ا من و آقای تنابنده این ش��انس را داریم که 
از دوس��تان حوزه علمیه چیذر و ح��وزه علمیه ازُگُل 
برای مشورت استفاده کنیم. این دوستان حتی قبل از 
ساخت سریال ما را دعوت کردند و بابت مجموعه های 
گذشته »پایتخت« تبریک گفتند. برخی موارد مانند 
آن بخش��ی که نقی به دخترانش می گوید دیگر باید 
روس��ری بگذارید، بنا به پیش��نهاد آن عزیزان حوزه 
بود. این نوع مش��اوره از طریق مراوده و دوستی است 
و به صورت ش��خصی انجام می شود و ما هر چند وقت 
پیش آنه��ا می رویم و در کنار هم غذایی می خوریم و 

گفت وگویی می کنیم و در آن جلسات مسائل انتقادی 
و پیشنهادی دوستان مطرح می شود.

  ش�ما را ب�ه عن�وان کارگردانی می شناس�ند که 
مولفه های معنوی در عمده آثارتان برجسته است. 
ب�ه نظرتان تلفیق رن�گ اخلاق در قال�ب ژانرهای 

مختلف به چه نحوی، امکانی درست می یابد؟
اگر حرف های اخلاقی به شکل درستی در یک کار 
ارائه شود، تضادی با ژانر آن اثر ندارد و می توان اینگونه 
دغدغه ها را چه در آثار کمدی و چه در س��اخته های 
تراژیک گنجاند. ببینید! همانط��ور که در»پایتخت« 
سکانس هایی مانند خواندن نماز جماعت و همراهی 
نق��ی با پدرش برای خواندن نم��از را داریم یا آنجا که 
براساس توصیه بزرگان دین، مسأله ازدواج در مسجد 
را نش��ان می دهیم، در سریالی مانند »میکائیل« هم 
سکانس��ی اس��ت که خانم طباطبایی با وجودی که 
دس��تبند پلیس دستش اس��ت، در حال تیمم است. 
پس می ت��وان آن نگاه دینی و اخلاق��ی را در یک اثر 
پلیسی هم نشان داد. مهم این است که شما استفاده 

غیرکلیشه ای نداشته باشید.
  این پایبندی به مقوله دین و اخلاق در آثارتان، از 

چه منبعی سرچشمه می گیرد؟
اول اینکه ما مسلمان هستیم و اینکه اصالتی ایرانی 
داریم. ما در یک خانواده شیعی به دنیا آمده ایم و اولین 
چیزی که در گوش ما خوانده ش��ده، اذان بوده است؛ 
اینها همه تاثیر اولیه خ��ود را می گذارد. از کودکی در 
خانه نحوه عب��ادت را از طریق بزرگ ترها آموخته ایم. 
طبیعی اس��ت که در این فضای معنوی، ش��ما هم با 
عقاید و نگاه دینی انس می گیرید. جالب است برای تان 
بگویم که من زمان کودکی برایم سخت بود که مدرسه 
بروم و مثلا از روی کتاب، تعالیم را یاد بگیرم و دوست 
داش��تم بیش��تر در خانه از طریق مادر و مادربزرگ با 

احکام دینی آشنا شوم.
  و جدا از معرفت شناس�ی، قصه گویی متداول در 

آثارتان را از همین دامان مادربزرگ کسب کردید؟
دقیق��ا! من آنقدر ک��ه از مادربزرگم یاد گرفتم که 
اخلاق چیست و مسائل اعتقادی چه جایی در زندگی 
دارد، در مدرس��ه یاد نگرفتم. از طرفی قصه گویی هم 
بین قدیمی ها رواج داش��ت اما مهم تر از این توجهی 
ب��ود که برای حفظ حری��م و پایبندی به اخلاق به ما 
نشان می دادند. بویژه ما که بچه شهرستان بودیم، این 
درس آموزی ملموس تر بود. اینکه نگاه ناپاک نداش��ته 
باشی و زبان آلوده ای به کار نبری، از کودکی با ما همراه 
بود. به طور طبیعی این نگاه در ما رشد یافته و در آثار 

تولیدی به نحوی خود را نشان می دهد.
  ساخت مجموعه »پایتخت« نشان داده که چگونه 
می توان در برابر تولیدات ضد اخلاقی ش�بکه های 

ماهواره ای قرار گرفت.
بله! آنها تلاش دارند با ساخت آثاری غیراخلاقی و 
در راستای ترویج خیانت میان خانواده ها، ذهن مردم را 
به سمت خود بکشانند اما ما چون این چیزهای خلاف 
اخلاق را ندیدیم، نمی توانیم بپذیریم. در خانواده های 
سنتی ما چیزی به نام خیانت وجود ندارد و آنها دارند 
با کلی هزینه مس��ائل بی اخلاق��ی را ترویج می دهند! 
ش��بکه های ماهواره ای، اخلاقی��ات را در خانواده نابود 
می کنند و ما در جهت خلاف آنه��ا داریم ارزش های 
مهمی را که از بچگی ب��ا ما بوده، منعکس می کنیم. 
این ارزش های مهم شاید در بخش هایی کمرنگ شده 
باش��د اما نابود نمی شود و وظیفه ما است تا آنها را در 

آثارمان پررنگ کنیم.
  و به نظرتان »پایتخت« توانسته است بر آن آثار 

مبتذل ماهواره ای غلبه کند؟ 
واقعا در ایامی که »پایتخت« پخش می شود، بازار 
آن شبکه ها کساد شده و آنها را به عقب نشینی می برد. 
با وجود اینکه به لحاظ امکانات و محدودیت ها فاصله ای 
زی��اد بی��ن ما و آنها وج��ود دارد، باز هم این س��ریال 
»پایتخت« است که از حیث میزان استقبال مخاطب، 
از آنها جلو می زند. سریال های ماهواره ای با استفاده از 
موضوعات وسوس��ه کننده و با پوش��ش پرُ زرق و برق 
و لوکیش��ن های آنچنانی، تماشاگر را فریب می دهند 
و در مقابل ما با کمترین امکانات به دنبال پیش��نهاد 

زندگی سالم برای خانواده های ایرانی هستیم و با همه 
محدودیت ها تنها براس��اس خلاقیت می توانیم آنها را 
شکست دهیم. باید برنامه ریزی بلندمدت برای ساخت 
آثار ارزشی و اخلاقی برای جامعه صورت گیرد. با شعار 
نمی توان مقابل تهاجم فرهنگی ایستاد. مدیران نباید به 
فکر صندلی خود باشند و باید برای تولید مجموعه هایی 
که می توانند مقابل نفوذ شبکه ها بایستند، همت لازم 
را صورت دهند. اگر این طور شود دیگر نیازی نیست 
که در زمان��ی نزدیک به پخش، س��ریال هایی مانند 
»پایتخت« ساخته شود و باید از همین حالا به دنبال 
برنامه ریزی برای تولید و حمایت از آثار باشند. باید اتاق 
فکر تشکیل شود و در زمانی مناسب به ما بگویند که 

مثلا برای فروردین ماه یک »پایتخت« می خواهیم.
  در دوره ای ش�رایط تولی�د »پایتخت« به موانعی 
برخورد کرده بود و حتی کار به صحن علنی مجلس 
هم کش�یده ش�د اما هوش�مندی آقا در آن دیدار 
ملاقات و هنرشناس�ی ایشان در توصیف مجموعه 

»پایتخت« ورق را برگرداند.
حقیقتش این اس��ت که آقا آنقدر هوش و درایت 
دارند که می دانند با مس��ائل چگونه و با چه روش��ی 
برخورد کنند. واقعا نکته مهمی اس��ت که چرا در آن 
روزی ک��ه ما هم مانند دیگ��ر علاقه مندان به ملاقات 
ایش��ان رفتیم، ب��ه آن جم��لات در تعریف مجموعه 
»پایتخ��ت« پرداختن��د؟ خیلی راحت می ش��د آن 
لحظات کوتاه به یک حال و احوال ختم ش��ود اما آقا 
در آن جلسه ای که افراد زیادی حضور داشتند، درباره 
ارزش های »پایتخت« و ویژگی های اس��لامی و ایرانی 

بودنش صحبت کردند.
  حضرت آقا در آن دیدار اشاره به چه ویژگی هایی 

از مجموعه »پایتخت« کردند؟
دقیقا در آن جمع به این نکته اش��اره داشتند که 
»پایتخت« جزو س��ریال هایی اس��ت که یک خانواده 
سالم و مسلمانی را می بینیم که احترام و خصوصیات 
ی��ک ایرانی مس��لمان در آنها وجود دارد. ایش��ان به 
مجموع��ه پایتخت لطف داش��تند و به نظ��رم با این 
فرمایشات تحسین آمیز به بقیه افراد این نکته را به طور 
غیر مستقیم گوشزد کردند که ساخت سریالی مانند 
»پایتخت« چقدر برای مردم اثرگذار است. در گذشته 
حتی ادامه ساخت »پایتخت« از دستور کار خارج شده 
ب��ود و بعد از اینکه آقا با ظرافت به آن نکته ها اش��اره 
کردند، به قول شما دیگر ورق برگشت و مسؤولان هم 

برای ادامه ساخت این سریال علاقه مند شدند.
  ب�ا وج�ود قالب اثربخش�ی ک�ه این س�ریال در 
فرهنگ شناس�ی دارد، برخی ه�ا »پایتخ�ت« را به 

تمسخر گویش مازنی متهم می کردند! 
اینها که در حد شوخی است. استقبال مردم از این 
سریال نشان می دهد ما به دنبال ارتقای فرهنگ بودیم، 
نه خدای ناکرده بی احترامی به قوم یا گروهی. من یادم 
می آید 4 سال پیش که ما می خواستیم »پایتخت« را 
شروع کنیم و قرار شد برای تولید به شمال برویم، به 
هر که می گفتیم این سریال در شمال است، می گفتند 
به گیلان و رش��ت می روید؟! یعنی مازندران را با همه 
عظمت��ی که دارد نادی��ده می گرفتند. وقتی پایتخت 
به مازندران رفت، ش��ناخت مردم از این استان بسیار 
بیشتر ش��د. مس��أله زبان، طبیعت، خرده فرهنگ ها، 
آداب و رس��وم، موسیقی و طبیعت بکر مازندران را ما 
از طریق این س��ریال به آنهایی که آشنایی نداشتند، 
نشان دادیم. از طرفی ما نشان دادیم مردمان مازندران 
چه انسان های مهربان و سختکوشی هستند. حالا ما به 
این مردمان گرانقدر خدمت کردیم یا خیانت؟ به نظرم 
به جای ایرادات سطحی، جامعه شناس ها، روانشناس ها 
و منتقدان باید جمع شوند و دلیل اینکه این سریال در 
هر قس��مت مورد توجه مردم قرار می گیرد را بررسی 
کنند. ما در »پایتخت« به جای نمایش، خود زندگی را 
نشان می دهیم و مردم خود را در این سریال می بینند. 
ببینید چه موارد مهمی که بزرگان این کش��ور به آن 
سفارش می کنند، در سریال »پایتخت« وجود دارد. از 
جمله مسأله ساده زیستی و توجه به حفظ حریم که در 

همه پایتخت ها وجود دارد.
  میزان اس�تقبال مردمان مازندران از عوامل این 

سریال در این مدت چگونه بوده است؟
فیلم پش��ت صحنه این سریال از تلویزیون پخش 
خواهد شد و شما خواهید دید چه استقبالی از بچه های 
این مجموعه در زمان س��اخت این سریال در شیرگاه 
انجام ش��د. اگر م��ردم مازندران ما را نمی خواس��تند 
که نمی توانستیم هر س��اله به آنجا بازگردیم. مردم و 
مس��ؤولان اس��تان همه گونه حمایت معنوی از گروه 
»پایتخ��ت« کردند. حتی مردمانی از ش��هرهای دور 
برای دیدار با عوامل س��ریال خود را به محل لوکیشن 
رس��اندند. از ش��هرهای ش��یراز، تهران، بندرعباس و 
ایرانیانی از کش��ورهای س��وئد و اتریش هم خود را به 

صحنه فیلمبرداری سریال رساندند.
  اما در گذش�ته ب�رای دوری از هرگونه ش�ائبه ای، از 
مکانی غیرواقعی به نام علی آباد در سریال نام می بردید!

واقع��ا مردم ناراح��ت بودند که ب��ا وجودی که 
لوکیشن سریال در شیرگاه است، ما در »پایتخت« 
یک مکان فرضی مانند علی آباد را عنوان می کنیم. 
چون این مجموعه را مایه افتخار می دانستند. آنقدر 
مردمان آن جا و فرماندار و شهردار خواهش کردند 
که ما در س��ری چهارم، عنوان شیرگاه را در تابلوی 

شورای شهر نشان دادیم.
  همگونی لهجه ها و نحوه درس�ت ادای دیالوگ ها به 
گویش مازنی در »پایتخت« وجود دارد. برای رس�یدن 
به این درجه از زبان مندی از مشاورانی هم بهره بردید؟

بهترین معلم بچه ها همان مردمان منطقه بودند. 
چون وقتی چند ماه در کنار اهالی باشی و در میان آنها 
زندگی کنی، از لحن و نگاه و تکیه کلام آنها بهره خواهی 
برد. این مس��أله باعث شد آهنگ و لحن گفته ها پیدا 
ش��ود و چنان خوب توسط بازیگران ادا شود که حتی 
برخی ها فکر می کنند که این بازیگران واقعا مازندرانی 
هس��تند، مثلا خانم نصرتی آنقدر خوب نقش فهیمه 
را بازی ک��رد که خیلی ها تصور می کردند ایش��ان از 
اهالی منطقه اس��ت، در صورتی که اینگونه نیس��ت. 
البته تلاش محس��ن تنابنده برای کم��ک به بچه ها 
قابل تقدیر اس��ت، چون خانواده محسن در مازندران 
 زندگی می کنند و با توجه به ش��ناختی که داش��ت، 

ریزه کاری های زبان را به بچه ها می گفت.
  در میان ش�خصیت پردازی های خوبی که از ابتدا 
برای پرس�وناژهای »پایتخت« صورت گرفته است، 
کاراکتر »هما« چه به لحاظ زبان محاوره ای و چه نوع 
پرداخ�ت و حتی نوع بازی بویژه در س�ری چهارم، 

خارج از قالب منسجم گروه قرار دارد.
ما به این تضاد و کنتراس��ت نیاز داشتیم. ببینید! 
نحوه گزینش و ترکیب اعضای خانواده براساس منطقی 
مشخص بود. ما سعی کردیم براساس گروه های سنی 
مختلف، نمایندگانی در س��ریال ق��رار دهیم. در این 
سریال مخاطبان مسن، جوان، همسران، بچه ها و حتی 
نوزاد، کاراکترهای مش��خصی در سریال دارند. به هر 
حال هما هم به دلیل اینکه از اهالی این منطقه نیست، 
از زبان فارس��ی اس��تفاده می کند و خ��ود این تفاوت 
فرهنگی باعث می ش��ود یک رنگ آمیزی بهتری را در 

سریال شاهد باشیم.
  یک�ی از عوام�ل موفقیت »پایتخ�ت« توجه به 
نهاد خانواده اس�ت و در سری چهارم با وجود همه 
اختلاف ه�ای رخ داده همچنان پایبندی به احترام 

نزد زوج نقی و هما وجود دارد.
رکن اصلی س��ریال »پایتخت« خانواده است. این 
سریال برخلاف معمول، قطب های خیر و شر ندارد و 
کاراکترها مانند همه افراد عادی، یکسری خصوصیات 
خوب و بد را با هم دارند. ما در سه گانه قبلی »پایتخت« 
شاهد بودیم که اعضای گروه باید با یک عامل بیرونی 
مبارزه می کردند اما در س��ری چهارم این س��ریال ما 
بحران را وارد خانواده کردیم و لازمه این کار حضور هما 
در یک جایگاه مغایر با خواسته نقی بود. از این طریق 
سعی کردیم به مسأله ارتباط هما و نقی به عنوان یک 
زوج دقت کنیم که در اوج بحران هم نخ رابطه ش��ان 
پاره نمی شود. هما بشدت پایبند قانون بوده و به عنوان 
نماینده مردم حتی دوربین به دست می گیرد تا اثبات 
کن��د عده ای دارند فاضلاب ب��ه رودخانه می ریزند! ما 
داریم به برخی مس��ؤولان می گوییم ک��ه خودتان را 

از مس��ؤولیتی که به گردن دارید، دور نکنید. هما به 
عنوان نماینده حتی مقابل عزیزان خود می ایستد و این 

تصمیمِ خیلی خطیری است.
  پیش از آغاز »پایتخت 4«، ایده های متفاوتی مانند 
پدر شدن ارسطو برای این سریال مطرح می شد اما 
ناگهان مسأله زمینخواری به عنوان موضوع محوری 
این سری انتخاب شد. چگونه به این ایده رسیدید؟ 
واقعیتش ما به هیچ داستان قطعی نرسیده بودیم 
و مواردی که گفتید تنها در حد پیشنهاد و ایده مطرح 
شد اما وقتی مسأله مهم زمین خواری را پیدا کردیم که 
همزمان شده بود با بیانات آقا درباره شرایط ناگواری که 
درب��اره تخریب جنگل ها و اماکن طبیعی بود، همین 
مس��أله تبدیل به س��وژه اصلی »پایتخت4« شد. این 
اتفاق زمین خواری ب��رای اطرافیان ما هم افتاده بود و 
دلالانی سرشان را کلاه گذاشته و زمین های کشاورزی 

را به این بیچاره ها فروخته بودند. 
  یکی از مواردی که می تواند موجب ضربه زدن به 
سریال شود، حضور گاه و بیگاه محصولات اسپانسر 
مجموعه در بخش های مختلف است که حتی موجب 
ساخت س�کانس هایی ویژه برای »پایتخت« شده 
است. به نظرتان این مس�أله با وجود بیش از اندازه 

بودن موجب ضربه زدن به هسته درام نمی شود؟
اگر اسپانس��رها نبودند که اصلا پایتختی ساخته 
نمی ش��د. این سکانس ها حق ش��رکتی است که کل 
هزینه های س��ریال را داده اس��ت. اگر روزی تلویزیون 
پول این س��ریال را بدهد، ش��ما حتی یک س��کانس 
تبلیغ��ی هم دیدید، ه��ر چه می خواهی��د می توانید 
 بنویس��ید! ما چ��اره ای جز ای��ن نداش��تیم و نیاز به 
س��رمایه گذار بود. همان س��اختمانی که در س��ریال 
ساختیم و بعد با کلنگ خرابش کردیم، با پول ساخته 

شده است!
  در ایران ساخت فیلم و سریال های دنباله دار چندان 
مرس�وم نبوده و حالا »پایتخت« رکورد این کار را زده 
اس�ت. از نگاه کارگردان س�ریال »پایتخت«، ساخت 

سری بعدی آن چقدر به اجرایی شدن نزدیک است؟ 
ما ت��ا جایی که مردم بخواهن��د وظیفه داریم که 
»پایتخت« را ادامه دهیم. مثل این می ماند که بگویند 
تنها دستگاه اکسیژنی که به مردم می رسد، دست شما 
است و آن وقت شما بخواهید آن را از مردم دریغ کنید! 
تیم »پایتخت« وظیفه خود می داند که به مردم اکسیژن 
برساند، به شرطی که زمینه آن فراهم شود و به نظرم 
مسؤولان تلویزیون از همین امروز باید تصمیم خود را 
برای ادامه یافتن این سریال اعلام کنند. »پایتخت 5« 
براساس فراهم شدن 3 فاکتور ساخته خواهد شد؛ اول 
اینکه آیا اشتیاق تماشای پایتخت همچنان در مردم 
وجود دارد؟ دوم اینکه مسؤولان فرهنگی علاقه مند به 
ادامه یافتن و حمایت از این مجموعه هس��تند و سوم 
اینکه تیم سازنده قصه تازه ای برای مردم داشته باشد؟ 
مردم در این مدت چنان استقبالی کردند که تکلیف 
مشخص است، به نظر می رسد مسؤولان هم علاقه مند 
به ادامه یافتن این کار هستند و تنها باید زودتر تصمیم 
بگیرند تا تیم نویسنده بنشیند و قصه های خود را بیابد.
  برای به کارگیری خرده روایت ها در این مجموعه 
می توانس�تید بیش�تر از آیین ها و هنرهای سنتی 
مازندران مانند معماری بومی همچون س�قانفارها 
یا جغرافیای تاریخی طبرس�تان و صنایع دس�تی 
آن مانند لاک تراش�ی اس�تفاده کنید. اصلا چقدر 
قوم گرای�ی در این س�ریال برای تان مه�م بود و در 
این زمینه مطالعاتی مانند س�فرنامه های ش�مال و 

مازندران را صورت دادید؟
باید ببینیم چه بخش های��ی از صنایع و معماری 
می تواند به درد قصه ما بخورد. مهم ترین مسأله در این 
سریال، پرداخت یک زندگی سالم بود که در کنارش 
فرهنگ مازندران هم مورد توجه قرار گیرد. اصلا قبل 
از اینک��ه »پایتخت« به مازندران ب��رود، ما مکان های 
دیگری را هم مدنظر داش��تیم. اول قرار بود لوکیشن 
ما در یزد باش��د و انتخاب بعدی شیراز بود اما ما به 3 
دلیل مازندران را انتخاب کردیم؛ اول موس��یقی غنی 
آنجا بود که آریا عظیمی نژاد، آهنگساز ما پیشنهاد داده 
بود، دوم اینکه مناظ��ر و طبیعت بکری که مازندران 
دارد و س��ومی، مردمان خوب و میهمان نوازشان بود. 
در این مدت بدون هیچ چشمداشتی، در همه خانه ها 
به روی مان باز بود. به مرور اطلاعات و دریافت های ما 
از فرهنگ مازندران هم بیشتر شد و یکسری تحقیقات 
صورت گرفت. ما در س��ری دوم گلدس��ته را براساس 

همین آگاهی از فرهنگ مازندران انتخاب کردیم. 
  ش�ما را ب�ه عن�وان متخصص در سریال س�ازی 
می شناسند و به جز ساخت 3 اثر سینمایی، چندان 

تمایلی به آن جریان نداشتید. علتش چیست؟
به نظرم آدم باید کاری را که به آن مس��لط است 
ادام��ه دهد و تا وقتی که م��ن می توانم در تلویزیون، 
قصه هایی را که دوس��ت دارم بس��ازم، نی��ازی به کار 
سینمایی احساس نمی کنم. از طرفی هنوز قصه خوبی 

در سینما به دست من نرسیده است.
  ب�ه نظرتان حضور همین عوام�ل »پایتخت« در 
قالب اثری سینمایی نمی تواند با استقبال مخاطبان 

همراه باشد؟
چرا! تا حدی به فکرش هستیم اما تا به حال عملی 
کردن آن پیش نیامده اس��ت و بستگی به این دارد که 
بتوانیم به قصه خوبی برای ساخت برسیم تا همین گروه 

»پایتخت« بخواهد کاری سینمایی را هم تولید کند.

گفت وگوی وطن امروز با سیروس مقدم، کارگردان سریال »پایتخت 4«

»پایتخت« از هر اثر دینی، دینی تر است
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